
Шолер Мортон:
“ЕМОЦІЇ ТЕЖ Є ... ”

Україна - 66-та держава світу, яку побачив за своє життя Шолер Мор
тон, представник Фонду розвитку Данії. Нещодавно він брав участь у кон
ференції фінансистів Європейського Банку Розвитку та Реконструкції, що 
відбулась у Києві. Використавши нагоду, він здійснив подорож до зони 
відчуження, щоб на власні очі побачити те, про що багато чув.

Кореспонденти “ВЧ” Валерій Кузєнков та Олексій Чернов зустрілися з 
п. Мортоном після його ознайомлення із зоною та попросили поділитися 
своїми враженнями від оглянутого, відповісти не кілька запитань.

Пане М ортон, 
ф інансисти - люди, у 
яких емоції завжди на 
другому плані, а гроші 
- на першому. Що Вас 
зац ікав ил о  в зоні як 
ф інансиста?  М аєте  
намір в якусь справу  
вкласти тут гроші?

- Коли я летів до Ук
раїни, щоб взяти участь у 
ф інансовому форумі, я й 
гадки не мав, що зможу 
потрапити до зони відчу
ження. Але коли тр а п и 
лась така нагода, я не роз
думував жодної хвилини. 
Справа в тому, що я дуже 
д о п и тл и в и й  і потрапив  
сюди за власним бажан
ням, як приватна особа. 
Мої відповіді - це мої осо
бисті думки та враження 
просто як лю дини, а не 
представника фінансових 
кіл.

За фахом я інженер, 
але не маю ніякого відно
шення до ядерної енер
ге т и ки . На б а тьк івщ и н і 
займаюсь у складі фонду 
розвитку Данії ф інансови
ми операц іям и . Під час 
конференції ознайомився 
з програмою міжнародної 
допомоги на проведення 
роб іт у зон і відчуження. 
Організація, в якій я пра
цю ю , с п ів р о б іт н и ч а є  з 
ЄБРР, але у цій програмі 
брати участь не буде - це 
не наш напрямок ф інан
сової діяльності.

Щ о ж с то с у є ть с я  
емоцій, то вони у мене, як 
у нормальної людини, теж 
бувають. Перше й найго
ловніше, що мене врази
ло, - природа в зоні відчу
ження дуже схожа на при
роду м оєї батьківщ ини , 
особливо родючі грунти. 
Д уж е  п р и кр о , що та к і 
зе м л і випали з го с п о 
дарського обігу. За своє

ж иття  м ені пощ астило  
бути у багатьох державах. 
Кожна з них має свої осо
бисті проблеми. Але ваша 
країна має унікальну про
блему в останні 12 років, 
котр а  д о ко р ін н о  в ід 
р ізняється від проблем, 
які мають інші. Мені зро
зуміло, чому люди, яких 
було переселено звідси, 
пове р та ю ться  назад  у 
зону. Я гадаю, що пожив

ши на Поліссі довгі роки, 
лю ди стаю ть е м о ц ій н о  
з в ’язаними з цією зе м 
лею. І мені дуже з р о 
зумілі почуття цих людей.

- За час, що Ви були 
в зоні, неможливо поба
чити багато. Але перше 
враження від побаченого 
у Вас вже є. Як Ви оці
нюєте заходи, що про
водяться в зоні відчу
ження щодо мінімізації 
наслідків аварії?

- Ви робите дуже ба
га то , вир іш ую чи  с п е 
циф ічн і п р о б л е м и , що 
існують в зоні та за її ме
жами, це я побачив одра

зу. Але мені здається, що 
найголовн іш а проблема 
та, що навіть люди, які ба
гато  р о к ів  працю ю ть у 
зоні, не зрозуміли ще ве
личезності обсягу роботи, 
яку буде необхідно зр о 
бити. Колосальність го 
ловного завдання губить
ся серед дрібноти. Зараз 
ви не маєте змоги визна
чити ск іл ьки  часу буде 
п о тр іб н о  на л ікв ід а ц ію

наслідків аварії - 10 років, 
50 чи 100, яку суму коштів 
буде необхідно витрати
ти. Усе це ви ще не оц і
нили, не визначили.

- Ви, звісно, мали 
якусь попередню інфор
мацію щодо Чорно
бильської трагедії та про 
стан справ у зоні відчу
ження. Коли Ви побачи
ли все на власні очі, то 
вже маєте змогу порівня
ти побачене з тим, що 
чули, читали в газетах чи 
дивилися по телевізору у 
себе в Данії. Інформація, 
котру ви отримували, 
була вірогідною?

- Дійсно, ми отримува
ли інформацію, але треба 
зазначити, що не в тому 
обсязі, як ви. Кожна лю 
дина в Данії чи Німеччині 
чула про Чорнобиль. О со
бисто мене, коли я поба
чив ці чудові місця, вра
зив масштаб лиха, що ста
лось. Я й гадки не мав, що 
постраж дали такі вели 
чезн і те р и то р ії чуд ово ї 
землі.

Зараз я не можу з га 
дати конкретні приклади, 
коли та чи інша інформа
ція була брехнею чи пе
ребільшенням наших жур
нал істів . З розум іло , що 
специфіка мас медіа ви
магає «смажених» фактів. 
Але треба відзначити най- 
жахливіше, що відбуваєть
ся зараз. Справа в тому, 
що світ з роками починає 
за б ува ти  про Ч о р н о 
бильську катастрофу, його 
все менше цікавлять її на
слідки. І це, на мій по
гляд, найстрашніше.

Але Чорнобиль щ ора
зу згадують тоді, коли ви
рішують: бути чи не бути 
а то м н ій  е н е р ге т и ц і. У 
мене на батьківщині теж 
час від часу відбуваються 
суперечки щодо атомної 
енергетики. Данія - неве
лика країна, і в разі по 
вторення подібного Чор
нобильській катастрофі у 
нас це буде народна ка
тастрофа. Мені сказали, 
що в У кра їн і внасл ід ок 
аварії постраждало кілька 
м ільйон ів  населення - 
б іл ьш е , н іж  насел ення  
Данії. І тому це питання 
для датчан дуже непрос
те. Сам я за атомну енер
гетику, але за безпечну - 
це безумовно.

- Що б Ви хотіли по
бажати нашим читачам 
- л ікв ідаторам , пост- 
раждалим, усім грома
дянам України?

- Головне - побачити 
д о б р і зм ін и , реальн і 
зміни на краще. Я розу
мію, що вам треба подо
лати великі в ідстан і на 
шляху до добробуту, і що 
зміни на краще не одра
зу будуть помітні. Але го 
ловне, - щоб кожного року 
люди України бачили хоч 
маленькі, але помітні по 
зи тивн і зм іни  в своєм у 
житті.
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